
IZDAJA 
OBČINSKA 
KONFERENCA 
SZDL LENART 
Tiskano 4000 izvodov, po mnenju 
republ iškega komiteja za informi-
ranje št. 4 2 1 - 1 / 7 oproščeno plače-
vanja • temel jnega p r o m e t n e g a 
davka o d proizvodov. 

BOBU BOB 
Je že res, da smo znova 

na velikem prepihu, zaradi 
katerega nas lahko krepko 
zaboli glava. Ocenjujemo 
namreč uspešnost dveletne-
ga delovanja delegatskega 
sistema, delegatskega odlo-
čanja in sporazumevanja. 
Krivico bi storili, če bi kar 
vsepoprek kritizirali, ne da 
bi ob tem tudi argumenti-
rano ločili zrnje od plevela. 
Marsikaj je narobe, je sla-
bo. marsikaj pa se je kljub 
težavam obrnilo na bolje. 
Dosegli smo nekaj novih 
delovnih uspehov, ki so 
nam lahko v ponos. 

Biti delegat danes ni več 
zanimivo in tudi ne privla-
čno. Kritika za slabo delo 
je namreč na moč neusmi-
ljena, nejevolja ljudi pa vse 
večja. Delegati so razpeti 
med željami in resničnost-
mi, med bazo in organi, v 
katerih sodelujejo. Marsik-
je tega ni in tudi zato je vse 
preveč papirnatega odloča-
nja in suhoparnega dvigo-
vanja rok za gole odloke, 
ne pa za življenjska vpraša-
nja ljudi, menijo tudi neka-
teri Lenarčani. 

Bo držalo, vsaj so zdaj, 
materiali za delegatske 
skupščine pa so bojda še 
vedno neprebavljivi, preob-
sežni in nerazumljivi. Dele-
gati gredo mimo njih, osta-
jajo neinformirani. Nein-
formiran delegat pa tudi 
težko presoja in odloča, 
mar ne? 

In še tole posebej je 
- vprašljiva sklepčnost že v 

temeljni delegaciji, izgubi 
se veliko delovnih ur, časa 
in denarja. Ljudje ne spre-
jemajo etiketiranih gradiv 
in laskavih obljub — želijo 
dejanja. 

M. TOŠ 
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Ureja uredniški odbor: 
Edvard Pukšič, Janez Kur-
bus, Jože Dreu, Leopold 
Hameršak, Marija Jančič, 
Bojan Tomažič in Marjan 
Hanl 
Glavni urednik: Marjan 
Toš 
Odgovorni urednik: Rudi 
Lešnik 
Lektorici: Cveta Jurišič in 
Dragica Lovše 

ALI 0 RESOLUCIJAH NEKOLIKO DRUGAČE 

OD ŠTEVILKE DO ŠTEVILKE . . . 
Resoluci je o d ružbeno-gospo-

darskem razvoju obč ine so vselej 
de ležne prece jšn je pozornost i . 
Morda tudi zaradi tega, ker od 
golih ods to tkov p redv idene rasti 
tega in onega preveč pr ičakuje-
mo. Kako ne, sa j so ta predvide-
vanja včasih resnično obetavna . 
Večkrat pa lahko slišimo na ra-
čun številk in izračunov marsika-
tero pikro — niso n a m r e č realne. 
Ali pa pr ide vmes tudi kaj ne-
predvidenega , nepr ičakovanega , 
vendar za ljudi še kako pomemb-
nega. Lenarška razvojna prizade-
vanja so j a sna — zato tudi reso-
lucijsko začr tanih ciljev ne želi-
mo prepisovat i in ponavl ja t i . 
Škoda bi bilo časa, pap i r j a in čr-
nila. N e n a z a d n j e tudi zaradi te-
ga, ker je o d o k u m e n t u bilo veli-
ko razprav, delegatskih in druga-
čnih. 

Pogle jmo na pr imer področ je 
sp re j eman je p lanskih d o k u m e n -
tov s p r e m e m b dolgoročnega in 
s redn je ročnega p l ana občine Le-
nart. Problemat ika je prece j spe-
cif ična, je ugotovil občinski Izvr-
šni svet, sa j v sk ladu z vel javno 
z a k o n o d a j o te d o k u m e n t e pre-
g ledu je posebna medresorska 

komisi ja . Kl jub številnim inter-
venci jam za č imprejšnj i pregled 
do lgoročnega p lana obč ine Le-
nart , tega še ni bilo. In ker zna-
mo biti bol j papeški od papeža , 
se že ob tem p o r a j a j o težnje po 
doda tn ih s p r e m e m b a h , pred-
vsem pod vplivom znanih eko-
nomskih razmer. N a j b o l j je pro-
b lemat ično področ j e prostorskih 
delov družbenega plana. Te akte 
smo v preteklost i kar venomer 
spreminja l i in dopoln jeva l i . Kot 
da ne bi imeli pametne j šega de-
la. D r o b n a cvetka, ki je zrasla v 
nekater ih razpravah , je lep do-
kaz naše nemoči dobrega uskla-
j evan ja in dogova r j an j a . Nekate-
ri bi namreč želeli iz lenarških lo-
gov in dolin naredit i kra j inske 
parke in p o d o b n e reči. Že prav, 
da imamo to pred očmi, pa ven-
dar le glejmo na dejstva t rezneje. 

Tam, kjer že danes raste na jbol j -
še žito, na j raste tudi jutri in po-
ju t r i šn jem. No, da ne bi preveč 
zašli v pros torsko ure jan je , pusti-
m o to s t rokovn jakom, želeli ali 
ne. Resolucija predvideva napre-
dek prav na vseh področ j ih . Še 
zlasti je p o m e m b n o , v kolikšni 

meri bodo zaživela p r izadevan ja 
za hitrejši razvoj kmeti js tva in in-
dustr i je , dveh najvi ta lnejš ih no-
silcev razvoja in n a p r e d k a . Kme-
tijstvo pesti jo tudi cenovni ne-
smisli, viden je že p a d e c kmeti j-
ske p ro izvodnje , zlasti živinorej-
ske. Po svoje se n a m mašču je tu-
di neust rezen o d n o s d ružbe do 
kmeti js tva v prvih povojn ih letih. 

Z e m l j o t is temu, ki j o obde lu je , 
smo govorili . Z a k a j je potem 
osta lo kar prece j neobde l anega 
sveta? Čez noč se vsega ne da re-
šiti. — mora lo pa bi se že včeraj . 
Pres t ruk tur i ran je gospodars tva 
tudi ni m u h a enodnevn ica — je 
proces, ki neusmi l j eno ter ja veli-
ko dela in predvsem s p r e m e m b e 
miselnost i . Z nekval i f ic i rano de-
lovno silo ne b o m o obvladoval i 
zahtevnejše tehnologi je . Z n a n j u 
pa tako ali d rugače d a j e m o iz-
j e m n o velik povda rek v številnih 
sklepih in resoluci jah — le da je 
vsakdanj ik nekol iko drugačnejš i . 
Z a k a j sicer tol ikšno število mla-
dih, ki se po končani osnovni šo-
li t ako j zapos l i jo v zd ruženem 
d e l u ? 

M. T. 



V DO CENTROVOD. V TOZD ORODJE IN V TOZD PROIZVODNJA BOJLERJEV 

NOVE NALOŽBE PRINAŠAJO KAKOVOST 

Med letošnjimi Kraigherjevimi nagrajenci je tudi direktor lenar-
škega Klemosa Avgust Seničar. Iskrenim čestitkam se pridružuje 
tudi uredništvo Domačih novic z željo, da bi tudi v prihodnje smelo 
stal na čelu Klemosa in njegovih velikih razvojnih prizadevanj. 

Svetleče Uniorjevo ime na pročelju upravne zgradbe TOZD-a Orodje 
Lenart je garancija za kakovost. Ko bi le uresničili predvidene načrte, ki 
so jih začasno zavrli ukrepi zvezne vlade. 

Unior — zvezni ukrepi so odložili skorajšnji začetek 
V podrobnem elaboratu za proizvodnjo plastike so v TOZD Orodje 

predvideli velik tehnološki skok na tem področju. Veljal naj bi okrog 

Nedorečenost mnogih ukrepov, v glavnem tistih, ki jih uveljavlja 
Zvezni izvršni svet, vnaša v poslovno politiko večine organizacij združe-
nega dela negotovost. Smeli koraki v nove naložbe so tako redkost, ki ji 
treba nameniti posebno pozornost. V Centrovodu so zasnovali širitev na 
način, ki je za lenarške razmere nov; v TOZD Orodje zreškega Uniorja 
so prav omenjeni ukrepi tisti, ki še vnašajo negotovost, vendar je nov 
tehnološki skok z novim proizvodnim programom precej obetaven; ob-
novljena, pravzaprav nova tehnološka linija v TOZD Proizvodnja boj-
lerjev pa bo ob mnogo višji kakovosti izdelkov prinesla še druge predno-
sti. 

štiri mjlijarde in pol, vendar so ukrepi zvezne vlade izvajanje načrtov 
predložili vsaj do konca marca. Zato lahko predstavimo le načrt, ki ima 
prav tako velike možnosti: 

Iz novega materiala (polietilen teristalat) PET, ki bi zamenjal do-
sedanji PVC, naj bi izdelovali tri osnovne skupine izdelkov iz plastike, 
in sicer steklenice, ki bi zaradi kakovostnejšega in primernejšega mate-
riala zamenjale dosedanje plastenke na domačem in tudi na tujem trgu, 
plastične ročaje za orodje in embalažo ter najzahtevnejšo skupino — 
tehnično plastiko, ki bi zaradi svojega programa — visokokakovostnih 
plastičnih elementov, na primer za izdelavo raznih zobnikov, zahtevala 
ob najsodobnejši tehnologijo tudi največ znanja. Nova tehnologija z no-
vim materialom sledi novim strokovnim in tudi ekološkim zahtevam. Ta-
koimenovani PET omogoča ponovno uporabo surovine, proizvodnja je 
bistveno cenejša, potrebno je manj energije, kakovost in primernost iz-
delkov pa sta bistveno višji. Zaenkrat govorimo torej le o načrtu, ki pa 
ga lahko pričnejo izvajati takoj, ko bo na zvezni ravni jasneje. 

Dva zamišljena direktorja — iz Centrovoda in Podravine Durdevac — 
dva resna obraza. Le o čem razmišljata — morda o zares obetavni pri-
hodnosti? 

• Nova lužilnica v Proizvodnji bojlerjev bo odpravila doseda-
nje ozko grlo in dvignila kakovost 

Za obnovitev Luzilnice, ki je v 10 letih povsem dotrajal in je po-
menila ozko grlo v proizvodnji , so v lenarski T O Z D TVT namenili 
400 milijonov dinarjev. Oprema po pogodbi z Inženiringom iz Kranja 
že prihaja, tako da bodo staro lužilnico v času kolektivnega dopusta v 
avgustu zamenjali z novo. Njena zmogljivost bo 30 do 40 odstotkov 
večja od sedanje, kakovost bo bistveno večja, prav tako pa bodo lah-
ko ukinili nično izmeno. Z uvedbo nove luzilne linije pa bodo tudi v 
T O Z D Proizvodnje bojlerjev odgovorili na ekološke zahteve. Odpad-
le vode, ki zdaj ne ustrezajo predpisom in se iztekajo v potok Velko, 
bodo bistveno čistejše. 

Trije koraki v pr ihodnost torej, ki bodo v treh organizacijah 
združenega dela še bolj t rdno zasidrali spoznanje, ki se mu ponekod 
še izigibajo: samo tehnološko izboljšana, cenejša, vendar kakovost-
nejša proizvodnja je jamstvo za uspeh. 

EDVARD P U K Š l C 

Š I R I T E V P R E K O B Č I N S K I H I N R E P U B L I Š K I H M E J 
V Centrovodu so za to obdobje načrtovali novo tehnologijo za 

novo proizvodnjo. Izdelan investicijski projekt je predvideval širitev 
proizvodnega programa — suho malto — ob obstoječem objektu pri 
Lenartu, vendar so z nakupom celovite tehnološke enote v hrvaškem 
Durdevcu na eni strani ugodili vsem prostorskim pomislekom, zlasti 
ekološkim, na drugi strani pa so si odprli novo razvojno pot velikih 
možnosti. V Durdevcu tako deluje od začetka letošnjega leta Centro-
vodova poslovna enota Proizvodnja gradbenih materialov. Vredna je 
okrog 15 novih milijard, zgrajena je bila leta 1983, vendar brez pravih 
programov ni mogla zadihati s polnimi pljuči. Centrovod je prevzel 
celotno tehnologijo z objekti in zemljiščem vred ter z 41 delavci in z 
obveznostjo odplačila kreditov v višini 160 milijonov. Takšna je bliž-
nja preteklost. Sedanjost pa je zelo obetavna: Durdevac takorekoč le-
ži na pesku, ki predstavlja okrog 7 0 % potrebnih surovin. Nova poslo-
vna enota ima lastno separacijo peska, tako da bo nov proizvodni 
program zajel celovit surovinsko proizvodni krog: sušilnico peska, 
proizvodnjo gradbenih materialov, skladiščenje, železokrivnico in be-
tonarno. Skratka, gre za velik korak Centrovoda, ki ga bomo natan-
čneje predstavili v eni prihodnjih številk Domačih novic s posebno re-
portažo iz Durdevca. 

Odpadle vode iz TVT Boris Kidrič pri Lenartu ne bodo več onesnaževale 
okolja. Posnemanje vredna poteza v prizadevanjih za čisto in zdravo 
okolje. 



POVEDALE STE NAM . . . 

OB 8. MARCU, DNEVU ŽENA 

Položaj ženske je danes bi-
stveno drugačen kot je bil n. 
pr. pred neka j desetletji. Dru-
gačen v pozitivni smeri, saj je 
ženska danes mnogo bolj ena-
kopravna z moškimi. Ta polo-
žaj v družini in družbi pa si 
mora seveda priboriti. Upošte-
vana je toliko, kot je njen inte-
res, da se vključi v družbena 
dogajanja . Dolgo je to področ-
je veljalo za privilegij moških, 
vendar je pravica in dolžnost 
tudi nas žensk, da se vključuje-
mo v krajevno samoupravo in 
delo društev. Z umir jenost jo in 
preudarnost jo smo sposobne 
mnoge zadeve izpeljati celo 
bolj uspešno kot moški, ki so 
včasih v odločitvah hitri in za-
letavi. 

Družba danes posveča mno-
go več pozornosti praznovanju 
samega 8. marca. V naši občini 
že vrsto let organiziramo na ta 
dan (Svet za družbeno aktiv-
nost žensk pri Občinski konfe-
renci SZDL Lenart) ogled gle-
daliških predstav v Mariboru 
ter vsaki dve leti obiske žena v 
pobratenih občinah Brus in 
Knič. Ta srečanja so nepozab-
na in bi jih bilo potrebno obdr-
žati. 

Ob tej priliki bi se zahvalila 
vsem ženskam aktiva kmečkih 
žena naše krajevne skupnosti 
za kvalitetno pripravljene kuli-
narične razstave v lanskem letu 
ob krajevnem prazniku, vin-
skem sejmu v Mariboru ter na 
otvoritvi hladilniškega centra 
pri Lenartu. S takimi dejanji 
samo pot r ju jemo pomen in vlo-
go ženske v naši družbi. 

Ob koncu bi izrekla iskrene 
čestitke ob prazniku 8. marcu 
vsem delavkam na kmetiji, za 
strojem ali v družbenih službah 
— z željo, da ta praznik posta-
ne še bolj simbol naših priza-
devanj in zahtev po stabilni in 
demokratični družbi. 

Terezija Petrič 
Gradišče — Gočova 

Vsak praznik ima zame svoj 
pomen. 

Moji mami, šopek rožic ti 
poklanjam, so zame najlepše in 
najtoplejše pesmi, ki jih zapo-
jejo ali recitirajo naši otroci ob 
8. marcu — Dnevu žena. 

V vseh delovnih sredinah se 
trudijo, da bi čim lepše prosla-
vili naš praznik. Meni ni toliko 
do tega praznovanja, ki se od-
vija na ta dan. Več mi pomeni, 
da se kot ženska uveljavljam 
skozi celo leto. Kot delavka, 
mati, gospodinja in žena nosim 
veliko breme. Odgovornost , ki 
jo s tem prevzemam, me vedno 
bol j uklešča in stiska v obroč 
današnjega časa. Zahteve so 
vedno večje. Več in dobro dela-
ti, se nenehno izpopolnjevati , 
učiti, se prilagoditi na nove, 
zahtevne čase, to mi kot ženi 
jemlje vse več prostega časa. 

Občutek imam, da se vse 
preveč zavedam obveznosti kot 
pravic. O popolni enakoprav-
nosti z moškimi niti ne razmiš-
ljam. Po moje je treba spreme-
niti mišljenje vseh. Tudi dru-
žba kot celota nalaga ženski 
večje breme in odgovornost kot 
moškim. 

Če bi se vsi odgovorni, ki 
nam kreirajo naš današnji čas, 
tako zelo zavzeli, kot se mati 
zavzema in skrbi za svojega 
otroka, sem prepričana, da ne 
bi zabredli v take težave, kot 
smo. Še bolj pa me skrbi naša 
prihodnost , ki se kaže v zelo 
mračni luči. 

Samo s praznovanjem 8. 
marca ženske ne bomo stopile 
korak naprej , ampak se bomo 
morale temeljito spoprijeti z 
nalogami, ki so pred nami, kaj-
ti le tako bomo bliže našim 
zahtevam po enakopravnosti . 

Marija Galun 
Cerkvenjak 

Pravzaprav o dnevu žena ni-
sem nikoli posebej razmišljala. 

Preprosto sem ga doživljala kot 
dan, ko smo svojim materam, 
babicam prinašali cvetje in če-
stitke. Ta dan smo se tudi pose-
bej potrudili, da smo bili prid-
ni in ubogljivi, pospravljali 
smo, čistili, šli v trgovino. 

Danes razmišljamo o tem 
drugače, bolj po materinsko. 

Navsezadnje bi bil lahko koš-
ček tega, kar nam je ob tem 
dnevu podarjenega, razdeljeno 
na vse dni v letu, vsak dan bi 
lahko z drobnimi pozornostmi 
razveseljevali matere, žene. Ta-
ko pa ostaja skozi vse leto stara 
resnica, žena in mati je steber 
družine, na njej sloni vse bre-
me materinstva in vzgoje otrok, 
razdaja se v službi in ob kupu 
drugih aktivnosti. Zato bi bilo 
prav, ko bi bile upoštevane in 
spoštovane zaradi svoje vloge, 
ki jo odgiramo v družini in 
družbi, ko bi nas kda j tudi po-
hvalili in izrazili priznanje. Ta-
ko pa postaja naše delo samo 
po sebi razumljivo in umevno, 
nihče se niti ne vpraša, kako to 
zmoremo. Kako zmore vse to 
delavka, ki se 8 ur sklanja nad 
strojem, kako kmetica, ki jo ča-
kata živina in polje, kako de-
lavka na odgovornem delov-
nem mestu? Koliko lahko daje-
mo našim o t rokom? Ali še 
sploh na jdemo dovolj časa za 
nj ihovo vzgojo, ljubezen in to-
lažbo? In navsezadnje prav 
malo časa nam ostaja za nas 
same za lastno razvedilo in 
sprostitev, za izbraževanje in 
kul turno udejstvovanje. Prehi-
teva nas hiter življenjski tok, v 
katerem se včasih skorajda že 
izgubljamo. 

Darinka Čobec 
Voličina 

Prisrčen dan je to — lučke v 
otroških očeh, veselje, pričako-
vanje nečesa lepega, novega. 

ZA LEPŠI 
VIDEZ 
IN KORIST 
VSEH NAS 

V zadovoljstvo nas vseh 
bomo to pomlad začeli 
spreminjati podobo centra 
Lenarta, saj bomo na loka-
ciji nekdanj ih skladiščnih 
prostorov za sadje začeli 
graditi poslovno stanovanj-
sko zgradbo, ki se bo po 
svoii arhitekturi, tako zago-
tovljajo strokovnjaki, vklju-
čevala v okolje trga Lenar-
ta. Ker kroži dosti različnih 
govoric o primernosti loka-
cije ; vas želimo seznaniti, 
da bodo kletni prostori na-
menjeni poslovnim prosto-
rom — trgovini PIK iz Le-
narta in trgovini s čevlji. 

Pritličje, dve etaži ter man-
sarda bodo nemenjeni sta-
novanjem. Vhod v poslovne 
prostore bo s Kraigherjeve 
ceste, v s tanovanja pa ž Ni-
kove ulice. 

S smotrno izkoriščenost-
jo dragega komunalno ure-
jenega mestnega prostora 
b o m o pridobili okrog 
206 m1 poslovnih prostorov 
in 1655 m ! s tanovanjske po-
vršine, oziroma 31 stano-
vanj od garsonjer do tro-
sobnih stanovanj. Izgrad-
njo s tanovanj in poslovnih 
prostorov f inancirajo delo-
vne organizacije in skupno-
sti ter sklad solidarnosti. 

Da bi čim man j motili 
prometne tokove na Nikovi 
ulici in življenje ob njej, si 
prizadevamo ustrezno ure-
diti parkirne prostore na lo-
kaciji sedanje vage. Tudi na 
druge krajevne centre ni-
smo pozabili, čeprav v tem 
letu ne nameravamo izvaja-
ti novogradenj, temveč bo-
mo vlagali sredstva v vzdr-
ževanje in obnovo že obsto-
ječih s tanovanj in stano-
vanjskih zgradb. 

Našo učinkovitost naj-
bolj ovirajo sprejeti inter-
ventni zakoni glede zbira-
nja sredstev za novograd-
njo (Zakon o celotnem pri-
hodku in dohodku) , saj v 
tekočem letu v občini ne 
zberemo toliko sredstev, da 
bi lahko začeli z novograd-
njo vsaj 20 stanovanjske 
gradbe. Pojavlja pa se tudi 
problem zagotavljanja ko-
munalno urejenega prosto-
ra. 

Poleg družbene gradnje 
je v občini močno prisotna 
individualna gradnja . Indi-
vidualni graditelji imajo 
možnost, aa se pri razreše-
vanju svojih stanovanjskih 
problemov vključujejo v 
s tanovanjsko zadrugo Ma-
ribor. 

Majda Bezjak 



VSEGA JE ENKRAT KONEC 

Republ iški sekretariat z a notranje zadeve SR Slovenije objavlja 
R A Z P I S 

za spre jem učencev v kadetsko šolo za miličnike 
Na razpis se lahko prijavijo mladinci, državljani SFRJ, ki 
— so uspešno končali osnovno šolo, 
— niso starejši od 17 let, 
— so telesno in duševno zdravi, 
— s pravnomočno sodno odločbo nimajo vzgojnega ukrepa, 
— niso v k a z e n s k e m postopku, 
— obvladajo slovenski jezik. 
— so po programu osnovnih šol pozitivno ocenjeni iz tu jega jezika, 
— imajo pisno privoljenje staršev ali skrbnikov. 
Učenci živijo v času šolanja v šolskem internatu, kjer jim je zagotovl jena 
brezplačna oskrba. Učenci imajo tudi pravico do denarnega zneska ^a 
osebne potrebe. 
Kadetu, ki uspešno konča kadetsko šolo za miličnike in najmanj tri leta 
opravlja dela in naloge miličnika, je priznan odslužen vojaški rok. 
M L A D I N E C , ČE SE Z A N I M A Š Z A Z A N I M I V O IN D I N A M I Č N O D E L O MILI -
ČNIKA, SE PRIJAVI D O 31. M A R C A NA POSTAJI MIL ICE LENART, KJER 
D O B I Š VSE P O T R E B N E I N F O R M A C I J E . P O J A S N I L A PA DAJE TUDI OS-
N O V N A ŠOLA, KI J O O B I S K U J E Š . 

KO KMETU PREKIPI... 
STRESI - ŽAL PREPOZNI! 

Ali zaka j je Milko Čuček 
kmet z d i p l o m o zapusti l kmeti-
j o in spet odšel v s lužbo? 

Takšna je p a č življenjska 
usoda . Tudi kmečki starši si 
ob iča jno ob rojstvu slehernega 
p o t o m c a želijo, da bi o t rokom 
šlo bol je kot nj im. Dela jo in 
t rudi jo se, da bi o t r o k o m zago-
tovili pogoje za šo lan je in jim 
pomagal i do pokl ica , da ne bo-
do tako t rdo delali , kot pač da-
nes (in nekoč) de l a jo sami . . . 

Misel na začetku ni nakl ju-
čna, kajt i ž ivl jenje jih piše iz 
minu te v m i n u t o in sleherni 
stavek je nova resnica našega 
p reb i j an ja skozi živl jenjsko 
usodo . Na jb rž nikoli ne b o m o 
zagotovo vedeli , če nam je ta 
resnično zap i sana že ob roj-
stvu, toda starejši in izkušeni 
t rdi jo, d a j e tako. 

Milko Čuček se je v mladih 
letih odločil za zemljo . Kar 5 
otrok je bilo v nj ihovi družini 
in prav Milko je želel delati na 
zemlji . Toda kmet mora danes 
imeti tudi znan je in Milko je 
odšel v šole . . . doš tudi ra l in 
postal kmet! Prav ste prebrali . 
Kajti po smrti očeta j e pred šti-
rimi leti nekdo moral prevzeti 
zaščiteno kmeti jo. Milkova izo-
brazba — d i p l o m a kmeti jskega 
inženir ja je naravnos t klicala 
po praktični preizkušnj i . Dile-
me ni bilo in Milko je kora jžno 
popri je l za delo. D o m a je bilo 
devet krav mlekar ic , na jnu jne j -
ša mehan izac i j a pa je obetala , 
da bo delo resn ično lažje, kot 
je bi lo v mladost i njegovega 
očeta . Prav na začetku dela na 
kmetij i pa se v živl jenju j unaka 
naše zgodbe začenja tudi nova 
usoda . Ta pa j e hotela , da ni 
bi lo pravih uspehov . Pa ne po 
krivdi novega mladega gospo-
da r j a , tudi na rava ni nič kriva 
za to, pač pa po zaslugi naše 
neure jene g o s p o d a r s k e in še 
zlasti kmet i j ske poli t ike. Kmet 
z d i p l o m o v žepu je p r idno de-
lal, od ju t ra d o pozn ih večernih 
ur, molzel , o d d a j a l mleko, redil 
teleta in krave, pr ideloval polj-
ščine in vendar na koncu leta 
ostajal brez zas lužka. 

Mi lko Čuček je bil celo eden 
zelo aktivnih č lanov samou-
pravnih o rganov kmeti jske za-
d ruge pri Lenar tu , katere ko-
ope ran t je bil vsa štiri leta. Po 
štirih letih pa mu je prekipelo. 
Odloči l s e j e in sklep tudi ures-
ničil. Razproda l je živino, usta-
vil s t roje in mot iko obesil na 
zaprašen kavel j . . . Kmetova-
nja je bilo konec, zemljo pa so 
vzeli v na j em bližnji sosedje , 
kmet je . 

Z d a j ko to prebira te , je mož, 
ki je še včera j v gumijast ih 
škorn j ih hodi l med kravami v 
hlevu, sedel za krmilom trak-
to r j a ali se jezil nad kmetijski-
mi težavami na seji zadružnega 
sveta, v novi službi. Še vedno 
je sicer ša kako povezan s kme-
t i js tvom, toda dela v pisarni 
Zava rova lne skupnost i Triglav 
v Mar ibo ru . 

De lovno področ je , ki so mu 
ga zaupal i , je kmet i j sko zavaro-
vanje . O preteklost i Milko le še 
razmišl ja . . . 

M o j a beležka je bila že pol-
na poda tkov , glava spet polna 
misli o naši čudni kmetijski po-
litiki. Sa j res! K a k o neki se lah-
ko zgodi , da delaš od ju t ra do 
večera, si dobe r kooperan t , pri-
de lu ješ in o d d a j a š tržne presež-
ke, vsak dan namolzeš kar pre-
cej mleka in . . . in kl jub vsemu 
ti na koncu leta ne os tane sko-
r a j d a nič. 

Kruta resnica našega kmetij-
stva. 

O b slovesu v lepi stavbi, so-
d o b n o opreml jen i in osvetljeni 
Milkovi pisarni , pa sem si de-
j a l : »Škoda , da zavarovalnica 
ne more zavarovat i kmeta pred 
temi težavami!« 

N a m e s t o zavarovalnice bo 
mora la hitro in p a m e t n o poma-
gati d ružba , d ržava . . . tisti, ki 
so dos le j nes t rokovno, nespa-
m e t n o in še zdaleč ne po zdravi 
kmečki logiki (da izkušenj in 
s p o z n a n j v razvitem svetu 
sp loh ne o m e n j a m o ! ) zaposta-
vljali kmeta in delavca v kme-
tijstvu ! 

J. K U R B U S 

Težko bi danes postregli z vse-
mi poda tk i , kar se je po dobr ih 
dveh letih mačehovskega pona-
šan ja do p ro izvodn je mleka zgo-
dilo pri nas. 

V naših lepih Slovenskih gori-
cah smo po letu 1970 veliko na-
redili za povečan je p ro izvodn je 
mleka. Z g r a d n j o novih hlevov 
in preuredi tv i jo s tar ih, s premira-
n j e m p lemenskih telic in ustre-
zno cenovno pol i t iko so kmeto-
valci smelo širili to vrsto proiz-
vodn je , ki je zagotavl ja la r edno 
mesečni d o h o d e k za vsakodne-
vne pot rebe na kmet i j ah . Vsa le-
ta smo načr tno urejali zbiralnice 
mleka in jih opremlja l i s hladil-
no tehniko. Vse to se je odrazi lo 
v tržnih viških mleka. Leta 1972 
je bilo odkup l j en ih 2.500.000 li-
trov, leta 1985 9.324.671 litrov. V 
tem o b d o b j u so bila tudi krajša 
n e u g o d n a o b d o b j a glede cen, 
venda r so se p ravočasno odpra -
vila. N a povečan je količin mleka 
so zlasti vplivale usmer jene kme-
tije v to p ro izvodn jo z izboljša-
n jem črede in kval i te tnejšo kr-
mo, zlasti silažo. I s točasno smo 
dobi l i tudi kval i te tna teleta za 
n a d a l j n j e p i tan je v ure jenih pita-
liščih. Že koncem leta 1985 so se 
pričele razmere slabšati pri te j 
pro izvodnj i in so dosegle svoj vi-
šek koncem lanskega leta. Vsa 
opozor i la kmetov in delavcev za-

d rug pri nas in d rugod niso zale-
gla. Uresničil s e j e izrek: »Vsega 
je enkrat konec« . Že dve leti ni 
bilo zados tne obnove krav, zad-
n je mesece lani pa so močno skr-
čili število krav. O d k u p mleka je 
zelo padel . 

Širšo d ružbeno skupnos t in 
»odgovorne« je to streslo, žal ve-
liko p repozno . Take zadeve bi 
moral i prepust i t i r epub l ikam, ne 
pa jih urejati na zvezni ravni. Vse 
kaže, da smo preživeli eno od 
na jhu jš ih o b d o b i j za proizvod-
njo mleka, zato m o r a m o smelo 
napre j . 

Nadal jeval i b o m o z u re j an j em 
zbiralnic mleka, v p rog ramu SIS 
za pospeševan je p ro izvodnje 
h rane je p redv ideno p remi ran je 
brejih telic. Po t r ebu jemo še 
ust rezno finančno p o d p o r o za 
u re jan je hlevov in n a k u p krav. 

U p a m o , da smo le spoznali , 
da brez krave ni mleka, ne teleta 
pa tudi govedine ne bo. Na na-
šem o b m o č j u m o r a m o koristiti 
vse naravne danost i , temu smo 
tudi v celoti podredi l i naš polje-
deljski kolobar . Osnova je v pri-
de lovan ju kvali tetne krme, tržni 
višek je le pšenica, s l adkorna pe-
sa, buče in ne ka j vrtnin. 

Naše p lanske obveze po za-
družnih eno tah so pr ikazane v 
tabeli . 

Hameršak Leopold , ing. agr. 

Vsega je enkrat konec — zaradi togosti, človeške neumnosti in neži-
vljenskosti bodo kmalu še takšni prizori redkost. 

Tudi krave začudeno po svoje razmišljajo o naši zares čudni kme-
tijski politiki. 
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Veterinar Francko Breznik pri delu. 

ZIMSKA ŠOLA V NARAVI 
Učenci petih razredov naše šole smo v času pouka preži-

veli šest dni na P o h o r j u . Imeli smo zimsko šolo v naravi. Veli-
ko smo smučali , hodi l i na p o h o d e in se seveda tudi učili, s a j je 
bi lo to v času, ko so drugi učenci sedeli v šolskih klopeh. 

Na Pohor ju smo bili že peti dan . Bilo je lepo sončno ju-
tro. Vsi smo bili že nes t rpni , sa j smo imeli ta dan t ekmovan je v 
s la lomu. Hitro smo vzeli smuči in se odpravil i na smučišče, 
k jer je bila že pos tav l jena proga za s lalom. Nekater i so s rečno 
izpeljali , drugi so tu in tam padl i in tako je šlo skozi, dokler ni-
sem bila na vrsti jaz. Imela sem s t rašansko t remo. In po tem to-
varišičin nestrpni glas: »Zda j !« Od t reme sta se mi zaplet l i 
smučki in padla sem. Tega sem se n a j b o l j bala. Pobrala sem se 
in smučala napre j , a m p a k ko sem zaslišala, kako me sošolci 
s p o d b u j a j o , sem pad la še enkrat . Bilo mi je že vsega zadost i . 
Vstala sem in končno pr ipel ja la na cilj. Padca sta bila s amo za-
radi tiste nepo t rebne treme. 

Pa ka j so padc i , smola , smeh . . . prot i č is temu veselju in 
vsemu lepemu, česar smo se naužili v zimski naravi tega nepo-
zabnega t edna ! Andre ja Vitrih 

5.a O.Š. L E N A R T 

KAKO RAVNAMO Z NOVOROJENIM TELETOM 
Prebavne m o t n j e pri novoro jen ih teletih pov-

zroča jo številni kvarni dejavniki in se kažejo v 
dveh osnovnih ob l ikah : kap motn je zaradi neu-
strezne kakovost i in količine prebavnih sokov in 
kot zas t rup l jan je mladega organizma s s t rupi , ki 
p r ide jo v prebavi la s pokva r j eno h r ano ali pa na-
s tanejo t a m k a j šele med prebavo zaradi določe-
nih bakter i j ; (npr . obl izavanje p redmetov , pi t je 
nečistega in nezdravega mleziva oz. mleka) . D a 
pa do takšnih m o t e n j ne bi prišlo, in da bi tele 
po po rodu osta lo zdravo, je po t r ebno vedeti ne-
ka j osnovnih stvari o r avnan ju z novoro jen im te-
l e tom: 

Novoro j eno tele se hrani izkl jučno z mlezivom 
in nato z mlekom. Mlezivo vsebuje vse, kar mlad 
organizem p o t r e b u j e za svojo zaščito v prvih 
dneh živl jenja. Kakovos t mleziva pa je v veliki 
meri odvisna od p r eh rane breje živali. Novoro je -
nemu teletu j e p o t r e b n o omogočit i čim hi trejšo 
pr i l aga jan je na novo okol je . Pri tem pa mu po-
maga tako žival — mati in tudi človek. Mati ga 
intenzivno obl izuje in pos r edno uravnava krvni 
obtok. Samo obl izovanje teleta pa kravi pr ipo-
more k hitrejši odstrani tvi postelj ice. Pri vzreji 
novore jenega teleta je važno zgodn je sesanje , 
oz i roma n a p a j a n j e telet . Tele na j sesa že 1 uro 
po rojstvu, kaj t i rodi se brez proti teles, je to re j 
brez s leherne zaščite. Prva prot i telesa oz. 
o b r a m b n e sposobnos t i pa dobi prav z mlezivom. 

Č e teletu ni o m o g o č e n o zgodn je sesanje pr ične 
oblizavati p r e d m e t e v bližini, žreti nast i l j in po-
d o b n o . Na ta nač in pa se že okužu je s številnimi 
nevarnimi mikrobi . Vzroke za p rebavne in druge 
m o t n j e pri novoro jen ih teletih pa lahko iščemo 
tudi v neustrezni p rehran i brejih živali, kar ima 
za posledico s l abo tna teleta, ki se le s težavo pri-
l aga ja jo na novo okol je . 

V prvih šestih urah mora tele popit i vsaj 2 litra 
mleka. V roku 1,5 ure po po rodu mora tele izlo-
čiti prvo blato in vodo. Popkovnica mora biti tre-
tji dan po p o r o d u debela kot svinčnik, č rn ikas ta 
in suha. N o v o r o j e n a teleta n a p a j a m o 3—4 krat 
na dan . Pri n a p a j a n j u m o r a m o paziti , da je mle-
ko dovol j top lo (do 35° C). Cucl j i in vedra mora-
j o biti abso lu tno čisti. Paziti pa m o r a m o tudi na 
s amo higieno. Pri po rodu (čiste roke porodn iča r -
ja , čiste p o r o d n e vrvi), razkuževanje pros tora 
k jer krava teli in p ros tora k a m o r b o m o namesti l i 
novoro jena teleta. Paziti m o r a m o tudi , da v pro-
storu ne bo p rep iha . 

Iz navedenega je razvidno, da je vzreja sesnih 
telet v veliki meri odvisna od človeka, sa j je no-
voro jeno tele kakor do jenček . Tudi n a j m a n j š e 
n a p a k e u tegne jo imeti resne posledice. O pre-
bavnih m o t n j a h zaradi n a p a č n e p r eh rane in na-
pačnega ods tav l j an ja telet pa v p r ihodn j i števil-
ki. 

dipl. vet. Franci Maguša 

SREČANJA 
ŽENA 
PRI LENARTU 

Žene pri Lenartu so si žele-
le popestriti zimske večere in 
se dogovorile, da se bodo zbra-
le vsak prvi in tretji četrtek v 
mesecu od 18. do 20. ure. Sre-
čanja organizira sekcija za 
družbeno aktivnost žensk pri 
KK S Z D L Lenart. Prostore 
jim je odstopilo Društvo upo-
kojencev Lenart na Partizan-
ski c. 7. Ti večeri so zanimivi, 
saj žene ob ročnem delu pokle-
petajo, se nauče novih vzorcev, 
vsakič pa je tudi organizirano 
krajše predavanje. Srečanja 
ob četrtkih so dobro obiskana 
in dve uri skoraj prehitro pote-
četa. 

Ob 8. marcu bodo pripravi-
le v klubu občanov tudi razsta-
vo ročnih del. Vabijo vse žene 
in dekleta krajevne skupnosti 
Lenart, da sodelujejo s svojimi 
izdelki. Prav tako jih vabijo 
na srečanja ob četrtkih, ki bo-
do vse do koledarske pomladi, 
nadaljevala pa se bodo pono-
vno v jeseni. 

SETVENI P L A N Z A LETO 1 9 8 7 / 8 8 
H A 

P o g . o d d a n a 
ko l . p š e n i c e 
2 8 0 0 k g / h a 

s lad. 
p e s a H A 

P r i d e l e k 
38 t / h a 

K r m n e 
o k o p a v . 
35 t / h a 

s t m i š . 
p o s e v . 

k r m n e 
k o š e v , 

in T D M 

k o r u z a 
za 

z r n j e 
s i l a ž n a 
k o r u z a s k u p a j 

r d e č a 
p e s a b u č e 

j e č -
m e n 

t r a v -
n i k i 

B E N E D I K T 66 185 t 8 3 0 4 13 35 25 135 5 4 189 1,5 5 3 145 
C E R K V E N J A K 35 98 t 4 152 13 17 2 0 99 38 137 1,5 5 3 105 
G R A D I Š Č E 4 4 123 t 4 152 13 2 0 25 99 38 137 1,5 5 2 105 
J U R O V S K I D O L 6 4 179 t 15 5 7 0 13 35 30 146 6 0 2 0 6 1,5 5 2 145 
L E N A R T 68 190 t 6 228 12 3 0 3 0 147 6 0 145 1,5 5 3 145 
V O L I Č I N A 46 130 t 3 114 12 12 2 0 128 51 179 1,5 5 2 105 
T R A T E - V E L K A 39 109 t 2 7 6 9 15 10 9 6 36 132 1,5 5 2 8 0 
Z G . S Č A V N I C A 78 218 t 8 3 0 4 15 36 3 0 150 63 2 1 3 1,5 5 3 170 
S K U P A J : 4 4 0 1232 t 50 1900 100 2 0 0 190 1000 4 0 0 1400 12 4 0 2 0 1000 
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SAMOUPRAVNI SPORAZUM 
O URESNIČEVANJU 
ZDRAVSTVENEGA VARSTVA 

V tem sporazumu opredel jujemo, da je zagotavljanje zdrav-
stvenih storitev in socialne varnosti, kar zadeva zdravstveno var-
stvo, odvisno od možnosti , ki jih ustvar jamo z dohodkom in nje-
govo delitvijo, z dogovor jeno solidarnostjo ter z našimi osebni-
mi prispevki za zdravstveno varstvo, prav tako pa tudi od naše 
skrbi in odgovornost i za svoje zdravje in od smotrnega uvelja-
vljanja zdravstvenih storitev. 

S podrobnejš imi opredelitvami so določene individualne 
pravice in obveznosti glede zdravstvenih storitev in socialne var-
nosti v zvezi z zdravstvenim varstvom. Med obveznosti sodi 
uresničevanje individualnih, skupinskih in množičnih ukrepov, 
da bi čim dalje ostali zdravi. Če kljub temu zbolimo, si skladno s 
potrebami po vrnitvi zdravja, ali ohranitvi življenja ter v mejah 
določil sporazuma zagotavljamo zdravstvene storitve. 

Čeprav bo vsako gospodinjstvo verjetno prejelo obširnejšo 
informaci jo v obliki brošure, menim, da je krajši komentar k do-
plačilu uporabnikov k ceni zdravstvenih storitev potreben že da-
nes. 

S kakšnim namenom je uvedeno doplači lo? 
Da bi zagotovili odgovornješi odnos delavcev, delovnih lju-

di in občanov do svojega zdravja, njegove krepitve in prepriče-
vanja obolevnosti ter spodbujali smotrnejše razporejanje sred-
stev za potrebe zdravstvenega varstva, da bi dosegli čimvečje 
učinke in zagotovili potrebno prestrukturiranje zdravstvenih de-
javnosti in uveljavljali cenejše oblike ter zavoljo boljše obvešče-
nosti uporabnikov o oblikovanju in višini cene zdravstvenih sto-
ritev, bomo uporabniki iz svojih dohodkov prispevali k sred-
stvom, ki jih plačuje občinska zdravstvena skupnost , tudi del 
svojih sredstev k ceni zdravstvene storitve. 

Zneski part icipacije za zdravstvene storitve, za posmrtnine 
in doplačila za nes tandardne storitve, se valorizirajo trikrat na 
leto, in sicer 1. marca, 1. julija in 1. novembra. Spisek doplačil je 
bil objavljen v dnevnem časopisju, na vpogled je v čakalnicah 
ambulant , oziroma ob sprejemu v ambulant i . 

Vsi uporabniki niso dolžni prispevati participacije — do-
plačila. Oproščeni so: novorojenčki, predšolski in šolski otroci, 
pod določenimi pogoji borci NOB, brezposelne osebe, uporab-
niki, ki zavoljo gmotnega položaja ne morejo prispevati k stro-
škom za zdravstvene storitve, kar ugotovijo občinska zdravstve-
na skupnosti in pacienti, ki bolehajo za nekaterimi določenimi 
obolenji . 

Priporočamo, da si uporabniki preskrbite tako dokumenta-
cijo, s katere bomo izvajalci (zdravstveno osebje) lahko razbrali, 
ali ste dolžni prispevati participacijo ali ne, sicer pa zahtevajte 
pojasnila pri zdravstvenem osebju. Ze omenjena doplačila velja-
jo za storitve, ki so dogovorjena kot s tandad. (Tu je mišljen po-
stopek in poraba materiala). 

Šteje se, da je uporabnik uveljavljal pravice po drugačnem 
postopku, kot je dogovorjeno v skupnosti , oziroma mimo opre-
delitev medicinske doktrine, če je zahteval: 

— ponovitev prvega pregleda pri zdravniku, ki ni njegov iz-
bran zdravnik, 

— pregled pri specialistu brez napotnice zdravnika iz osno-
vne zdravstvene dejavnosti (splošni zdravnik, zdravnik v dispan-
zerju), 

— pregled ali zdravljenje v zdravstveni organizaciji, ki ni 
najbližja njegovem prebivališču oziroma kraju zaposlitve, 

— prevoz z reševalnim vozilom, za katerega zdravnik ugoto-
vi, da ni bil potreben, 

— zobozdravstvene storitve, ortopedski in očesni pripomoč-
ki, izdelani iz nes tandardnega, oziroma dražjega materiala itd. 

— Kadar gre za naštete primere, mora uporabnik nameniti 
nekaj več kot je določena »osnovna participacija — doplačilo«. 

Omenjeni sporazum je zmanjšal pravice v zobozdravstve-
nem varstvu — predvsem na področju izdelovanja mostičkov in 
protez. Tako zdravstvena skupnost ne pokriva vseh stroškov v 
primeru, če v vidnem področju — spredaj — manjka en zob, če 
ob strani manjkata samo dva zoba itd. 

Zdravstveni delavci pričakujemo, da bo ob doslednem upo-
števanju določil sporazuma prišlo do manjših nesporazumov in 
povečane administracije, za katero seveda nismo navdušeni. To-
da, če živimo v času, ki od nas vseh zahteva več strpnosti in ra-
zumevanja, se b o m o skupaj z vami pač morali prilagoditi novim 
razmeram. Želimo si seveda, da nam zdravje zaradi tega ne bo 
začelo pešati bolj, kot bi bilo potrebno. 

DR. DUŠAN MARKOLI 

35 LET PROSTOVOUNEGA 
KRVODAJALSTVA NA SLOVENSKEM 

V občinski organizaciji Rdeče-
ga križa Lenart smo na svoj de-
lež krvodajalcev lahko ponosni, 
saj je v letu 1986 znašal 7,6 % kr-
vodajalcev, (1304) na število pre-
bivalcev, kar je nepr imerno več, 
kot je v SR Sloveniji, kjer je ta 
procent 5,5. 

K tako razvitem krvodajalstvu 
pa so veliko pripomogli številni 
aktivisti Rdečega križa, ki neneh-
no sodelujejo pri spodbu jan ju 

v Benediktu: 11. 
v Jurovskem dolu: 15. 
v Cerkvenjaku: 28. 
v Zg. Ščavnici: 21. 
v Gradišču: 23. 
v Voličini 26. 
v Lenartu: 3. 

Poleg akcije prostovoljnega 
krvodajalstva, ki praznuje že 35. 
obletnico, pa je Rdeči križ Slove-
nije pričel izvajati tudi novo ak-
cijo za darovanje organov člove-
škega telesa v zdravstvene name-

občanov za da jan je krvi, ter 
zdravstvo, ki se je razvijalo hitre-
je tudi zaradi zadostnih količin 
krvi, tega dragocenega zdravila. 

Ob jubilejnem letu si v naši or-
ganizaciji želimo, da se tej naši 
humani akciji pridruži čimveč 
novih krvodajalcev. 

Tudi v letu 1988 bo Rdeči križ 
organiziral v vsaki KS po dve ak-
ciji in sicer: 

marca in 15. septembra, 
aprila in 6. oktobra 
aprila in 27. oktobra 
aprila in 4. novembra 
junija in 25. novembra, 
maja in 8. decembra, 
junija in 24. novembra, 

ne. Ob tej priložnosti vas želimo 
seznaniti tudi s to dejavnostjo, 
zato vas seznanjamo s pismom 
Rdečega križa Slovenije: 

MARIJA RUČIGAJ 

OBČINSKA LIGA V MALEM NOGOMETU 
K o n č a n je prvi del lenar-

ške o b č i n s k e l ige v m a l e m 
n o g o m e t u , kjer v treh l igah 
s o d e l u j e 31 ekip. Tudi v le-
tošnji s ezon i se je p o k a z a l o , 

ŠPORT 
da so najbol je pripravljene 
e k i p e iz Vol ič ine , saj so v 
prvi ligi osvoji l i prva tri me-
sta. O prvem m e s t u v spo-
m l a d a n s k e m d e l u pa bos ta 
najverjetneje od loča l i ekipi 
d e l a v n i c e Lorber in Partiza-
na iz Vol ič ine , saj tretje 
uvrščena ek ipa Se l ce zao -
staja za pet točk. Ker izpa-
d e j o iz prve l ige tri ek ipe , 
so tako v najtežjem p o l o ž a -
ju lenarške ek ipe in ek ipa 
R o g o z n i c a . Iz druge lige bo 
v s t o p v prvo l igo i zredno 
zan imiv , saj ima m o ž n o s t 
n a p r e d o v a n j a kar pet ek ip 
(naprej se uvrstita d v e eki-
pi). N a j v e č m o ž n o s t i imata 

vsekakor v o d e č i ekipi iz Zg. 
Ščavnice in K o r e n e . V tretji 
ligi pa imajo največ m o ž n o -
sti igralci iz Trnovske vasi , 
Liverpola iz Vo l i č ine in 
Mlados t i iz Cerkvenjaka . 
Prav tako so zan imiv i boji v 
poka ln ih t ekmah . V konku-
renci je o s ta lo še o s e m ekip. 
S p o m l a d i se b o d o odigral i 
četrtf inalni dvoboj i in s icer 
m e d e k i p a m i : 

Liverpol (Vo l i č ina) — 
Partizan (Vol ič ina 

Lenart — Štrumpfov i 
(Cerkvenjak) 

Se lce — D e l a v n i c a Lor-
ber (Vol ič ina) 

Lekers ( G r a d i š č e ) — Be-
nedikt 

Vse četr t f inalne t ekme 
b o d o 9. aprila. Prvo i m e n o -
vani so d o m a č i n i . 

Obišč i te t e k m e in navijaj-
te za svoja moštva . 

Vse t ekme s o brez vstop-
nine. 

B R A N K O T U Š 

• h ^ H ^ M K - v /Vsesa« h M H H ^ J 
Leta 1986 so bili pri nas 1304 krovdajalci. Le tako naprej. 



KORISTNA AKCIJA 
IZ P R O G R A M A REPUBLIŠKEGA Z A V O D A ZA ZDRAV-
STVENO VARSTVO PREVENTIVNI PREGLEDI BOLEZNI 
SRCA IN OŽILJA KOT PRVI V SLOVENIJI TUDI V KRAJE-

VNI SKUPNOSTI ZG. ŠČAVNICA 

V mesecu decembru 1987 
smo zdravstveni delavci T O Z D 
ZV Lenart pričeli v sodelova-
n ju z Republ iškim zavodom za 
zdravs tveno varstvo SR Slove-
nije v Ljubl jani v krajevni 
skupnost i Zg. Ščavnica s pre-
ventivnimi zdravstvenimi pre-
gledi in odkr ivan jem tistih de-
javnikov tveganja , ki pospešu-
j e jo bolezni srca in ožilja. 

Zdravstveni pregledi k ra janov 
v Zg. Ščavnici so del republi-
škega pro jekta »Plan prevenci-
je kard iovaskularn ih bolezni v 
SR Sloveniji. T O Z D ZV Lenart 
je ena izmed treh slovenskih 
zdravstvenih organizaci j , ki so-
de lu je jo z Ins t i tu tom za social-
no medic ino Republ iškega za-
voda za zdravs tveno varstvo v 
reziskovalni nalogi pod naslo-
vom — Proučevan je dejavni-
kov tveganja za nas tanek bole-
zni srca in ožilja. 

Slovenija dos le j še ni imela 
tovrstne populac i j ske študije, 
ki bi proučevala zdrav je popu-
lacije, še posebe j ne bolezni sr-
ca in ožilja ter de javnikov tve-
ganja , ki vpl ivajo na nas tanek 
bolezni srca in ožilja. Ti dejav-
niki so : ka jen je , nepravi lna 
p reh rana , p r ekomerna telesna 
teža, p r ekomerno uživanje al-
kohola in pomir jeva l , zvišan 
krvni pritisk, zvišane maščobe 
in s ladkor krvi ter ps ihof iz ične 
obremeni tve . 

Preventivne zdravstvene pre-
glede v Zg. Ščavnici opravl ja-
m o izven rednega delovnega 
časa, p o p o l d a n od 14. ure v 
pros tor ih ambu lan te Zg. Ščani-
ca in ob sobo tah d o p o l d a n na 
osnovni šoli v Zg. Ščavnici. 
Preglede financira Republiški 
zavod za zdravstveno varstvo 
in so za vse k ra j ane brezplačni . 

Cil j akcije je pregledat i vse 
k ra j ane starejše od 20 let. Sta-
rejše in nepokre tne občane bo-
mo zato obiskali na d o m u . Ker 
gre za akcijo celotne populac i -
je v te j krajevni skupnost i , pri-
č a k u j e m o na zdravniških pre-
gledih tudi vse zapos lene obča-
ne, ki imajo stalno bivališče v 
krajevni skupnos t i Zg. Ščavni-
ca, ne glede na to, če so že 
opravili Tedne zdravniške pre-
glede v svojih delovnih organi-
zaci jah. 

V prvi vrsti so preventivni 
zdravniški pregledi namen jen i 
k r a j a n o m , ki sicer n ima jo pri-
ložnosti teh pregledov. S pre-
gledom krvi, me r j en j em krvne-
ga pri t iska, me r j en j em višine in 
t eh tan jem telesne teže, lahko 
odk r i j emo zgodnje znake bole-
zni srca, p o a p n e n j a žil, slad-
korne bolezni in drugih bole-
zni, ki se skr ivajo v nav idezno 
zdravem človeku. Dobl jen i re-
zultati pregledov b o d o koristili 
zdravstveni službi, Občinski in 
Republiški zdravstveni skup-
nosti za s k u p n o p lan i r an je raz-
voja zdravstvene s lužbe tako v 
Sloveniji kakor v občini Lenart 
in njej p o d o b n i h kmeti jskih 
obč inah . V kol ikor b o ta akcija 
uspešna , b o m o čez dve leti tak-
šno akci jo brezplačnih zdrav-
stvenih pregledov l ahko nada-
ljevali kar v dveh kra jevnih 
skupnos t ih obč ine Lenart . 

Po poda tk ih svetovne zdrav-
stvene organizaci je je takšna 
akcija zelo p o m e m b n a . V svetu 
so bolezni ožilja in srca po po-
gostosti in vzrokih umrlj ivosti 
na prvem mestu. 

Na pojav in razvoj bolezni 
vpl ivajo že našteti dejavniki . 
Po poda tk ih svetovne zdrav-
stvene organizaci je ima vsak 
peti prebivalec previsok krvni 
pritisk, vendar s a m o polovica 
ve zanj . 

Želja občanov obč ine Lenart 
in zdravstvenih delavcev 
T O Z D ZV Lenart ter avtor ja 
sestavka osebno (člana projekt-
nega sveta pri Republ i škem za-
vodu za zdravs tveno varstvo in 
o d g o v o r n e m u za izpel javo razi-
skovalne naloge v KS Zg. Ščav-
nica) je, da bi udeležba kraja-
nov na zdravstvenih pregledih 
bila kar na jvečja , po možnost i 
100%. Le tako b o m o čez dve 
leti imeli v občini Lenart mož-
nost brezplačnih pregledov še v 
dveh kra jevnih skupnos t ih . Na 
podlagi teh pregledov in nasta-
vljenih zdravstvenih kar tonov 
b o m o lahko organiziral i za sr-
čne bolnike in tiste z zvišanim 
krvnim pri t iskom dispanzerski 
način dela in voden ja pregle-
dov v splošnih a m b u l a n t a h na-
še občine. To pomen i , da bodo 
pr ihajal i občani v a m b u l a n t o 
na kont ro lo , po zdravi la in na-
svet tudi takrat , ko so še zdravi. 

DR. B O J A N LOVŠE 

I0BVESTIL0I 
O b č a n e o b v e š č a m o , d a s e v r š i j o o k u l i s t i č n i p r e g l e d i z a 
o č a l a m e s e č n o e n k r a t ( d r u g a s o b o t a v m e s e c u ) . 
P r a v t a k o i z d e l u j e m o č a l a p o r e c e p t u i n b r e z n j e g a . D o -
b a v l j a m s e p c i a l n a s t e k l a in m e h k e k o n t a k t n e l e č e . 

» O P T I K A « 
Z d e n k a M I L O Š I Č 

C a n k a r j e v a 2 0 
L E N A R T 

ZARADI POVRŠNOSTI 
- VELIKO POŽAROV 

Človek, n jegova m a l o m a r n o s t 
in s tem neodgovornos t do same-
ga sebe in drugih , je na jvečkra t 
glavni krivec za nas tanek takšnih 
ali d rugačnih požarn ih škod. Šte-
vilo požarov iz leta v leto naraš-
ča. To nam nareku je , da m o r a m o 
krepko spremeni t i svoj odnos . Še 
večji p o u d a r e k m o r a m o dati os-
veščanju l judi na področ ju po-
žarno-varnos tne dejavnost i in s 
tem čuvan ju naravnega okol ja , 
to re j pros tora , kjer ž ivimo in de-
lamo. 

Občinska gasilska zveza Le-
nar t in požarno-varnos tn i refe-
rent pri skupščini občine Lenart 
pr ipravl ja ta p red log za ustanovi-
tev gasilskih enot v O Z D . Pred-
log za ustanovitev gasilskih enot 
je za PIK Lenart , IMI Klemos in 
Zavod za duševno in živčno bol-
ne Hrastovec. 

V jun i ju letošnjega leta na j bi 
d o k o n č n o bile izdelane požarno-
varnos tne ocene po posameznih 
kra jevnih skupnos t ih . 

Svojo humanos t , z n a n j e in 
spre tnos t pa gasilska druš tva ozi-
roma njihovi člani ne izkazuje jo 
s amo ob znaku sirene, temveč tu-
di na t ekmovan j ih . V lanskem le-
tu so na jp re j potekala p redkon-
gresna t ekmovan ja , ki so bogati-
la udeležence z novimi spoznan j i 
in izkušnjami . Ci l j takšne organi-
zacije t ekmovan ja ni le tekmova-
nje, ampak s t rokovno usposa-
b l j an je in p r idob ivan je fizično 
kondic i jskih sposobnos t i in spo-

znavan je gasilske o p r e m e in 
o rod ja . Polena pri Lenar tu je bi-
la prizorišče občinskega gasilske-
ga t ekmovan ja in izbirnega regij-
skega t ekmovan ja . Na jbo l j š i v 
predpisan ih disc ipl inah so se 
udeležili republ iškega kongres-
nega t ekmovan ja , ki je po teka lo 
lanskega sep tembra v Ribnici na 
Dolenjskem za p ion i r je in vete-
rane. 

Iz občinske gasi lske zveze Le-
nart so se ga udeleži le p ion i rke B 
iz G D Zg. Ščavnica, p ionir j i A iz 
G D Jurovski Dol in veterani G D 
Lenart. V Kopru je ok tobra lani 
potekalo republ i ško kongresno 
t ekmovan je še za d ruge discipli-
ne. Sodelovali so C Z Jurovskega 
Dola , članice B G D Cerkven jak , 
članice B G D Benedikt ter člani 
Livarne Lenart. 

V e večjo pozornos t m o r a m o 
posvetiti na jmla j š im, ki so v os-
novni šoli vkl jučeni v druš tva 
Mladi gasilec. Tri izmed dveh os-
novnih šol obč ine Lenart (Gra-
dišče, Cerkven jak in Lenart) so 
se udeleži le s r ečan ja , ki je bilo 
lani oktobra v Sežani . 

To je bila le kra tka predstavi-
tev aktivnosti v naših gasilskih 
vrstah. Ob tej pril iki poz ivam še 
ostale člane, da d o p i s u j e j o v Do-
mače novice in na tak način 
predstavi jo naše h u m a n o poslan-
stvo. 

V službi l judstva — na p o m o č ! 
Mar i j a Vogrin 

ŽELIMO MLADINSKI SERVIS? 
predstavl ja , 

sna rešitev Vekspe r imen ta lnem jšristopu. 
Začasna zaradi svoje uvrstitve med konkre tno dejav-

nos t jo in raziskovalnim de lovan jem, ki je poskusno in bo 
t ra ja lo 6 mesecev. Idejni in zato tudi odgovorni nosi lec 
pro jekta je občinska konferenca Z S M S Lenart , ki želi Mla-
dinski servis razviti v center , kjer se b o d o zbirale po t rebe 
združenega dela in p o n u d b e s strani učencev in š tudentov. 
Temu osnovnemu vodilu se p r id ružu je jo še današn j i zao-
streni gospodarski pogoji , v katerih se s labša socialni status 
mladine , ki se šola, s tem pa se poveču je interes za »pri lož-
nos tno« oprav l j an je del, predvsem v času pole tnih in zim-
skih poči tn ic . 

V dosedan j i praksi so se po t rebe po tem delu v veliki 
meri reševale prek honora rn ih zaposl i tev, mladi pa smo 
ostajal i p raznih rok. Men imo , da je tako v interesu nas , 
mlad ih , kot v interesu našega gospodars tva tesnejše medse-
b o j n o sode lovanje , ker se mladi in zd ruženo delo zbl ižajo 
že v času študi ja . V idejni zasnovi de lovan ja Mlad inskega 
servisa p redv idevamo še širitev de javnos t i na d ruge obl ike 
pr i ložnostnih in občasnih del : varstvo ot rok na d o m u , čiš-
čen je s tanovanj , p o m o č pri učenju in tiste, ki b o d o izvirale 
iz želja in potreb občanov . 

Prav zaradi s lednjega bo izšla anke ta , v kateri pr ičaku-
j emo od občanov, učencev, š tudentov in zapos len ih v zdru-
zenem delu izraz pot reb , želja in seveda novih idej , ki b o d o 
gradi le našo ekspe r imen ta lno mlad insko dejavnost . 

Predseds tvo OK Z S M S Lenart 



KRAJEVNA SKUPNOST GRADIŠČE 

VODOVOD, TELEFONI 
1. Na osnovi srednjeročnega 

plana 1 9 8 6 - 1 9 8 9 krajevne 
skupnosti Gradišče smo za leto 
1987 — 88 načrtovali izgradnjo 
primarnega vodovoda v predvi-
deni dolžini 3,5 km za predra-
čunsko vrednost 22 st. milijard 
ter sekundarnih linij v dolžini 
3,5 km za predračunsko vred-
nost 24,2 st. milijard din. Kra-
jani dela naselja v KS Cerkve-
njak ter v naselju Osek morajo 
zagotoviti sredstva od primar-
ne linije v višini 1/3 sredstev 
ter za gradnjo sekundari ja. To 

pomeni, da bo potrebno od bo-
dočih uporabnikov vodovoda 
zbrati sredstva v predvideni vi-
šini 8 starih milijard. Vrednost 
projekta je 1,14 st. milijarde. 

2. V krajevni skupnosti smo 
zaključili podpisovanje po-
godb za nove telefonske pri-
ključke. Podpisanih imamo 200 
pogodb. S prvim delom po-
godb zbiramo 800 .000 , - din 
kot akontacijo za krajevno 
mrežo. V mesecu juni ju pa bo-
mo, v kolikor bo znana predra-
čunska višina izgradnje, skle-

MIZAR MORA BITI UMETNIK 

AD0LF FERK IZ ZGORNJE 
ŠČAVNICE GRE V POKOJ 

— Ali bo res pri 60-letih odlo-
žil mizarsko o rod je in iie bo več 
pognal lesnih strojev, s katerimi 
si je več kot 30 let služil kruh? 
To in še vrsta drugih vprašanj 
nam je rojila po glavi, ko smo ga 
obiskali. Sprejel nas je smehljaje 
s svojima zvestima spremljeval-
cema, mačkom in psom. »Res, 
čisto zares grem maja v pokoj,« 
nam je potrdil mizar Ferk, kot da 
bi uganil, kaj ga želimo vprašati. 
To, da mu še zdaleč ne bo dolg-
čas, smo kaj hitro ugotovili. Na 
velikem posestvu ga čaka dela 
čez glavo. Pokazal nam je nasad 
sliv, ki ga želi spremeniti v vino-
grad. Ljubiteljsko se namreč 
ukvarja s kletarjenjem. Več kot 
30 let stara zidanica je dobro na-
polnjena že zda j in ob močnem 
domačem narezku in še boljši ka-
pljici se je na jpre j uraden pogo-
vor sprevrgel v klepet starih 
znancev. Razgrnil nam je svojih 
60 let, ki niso bila lahka. Življe-
nje ga je udarilo, vendar tako, 
kot pozebla sadika na novo po-
žene, se tudi Adolf usodi ne da 
kar tako. 

Pri šestdesetih še dela postelji-
co za štirimesečnega sinka. Pri 

tem se spominja svojega otro-
štva. Mizarstvu je bil zapisan že 
v zibki. V očetovi delavnici so še 
vidni kavlji, na katere je oče pri-
trdil njegovo zibko. Obliči in ža-
ge, pa žeblji so bili njegove igra-
če. Lesni prah in vonj po lepilu 
pa njegova spremljevalca. Izučil 
se je za mizarja in leta 1959 pre-
vzel obrt v svoje roke. V delavni-
ci so se pojavili novi stroji, z več-
jimi delovnimi organizacijami pa 
je sklenil kooperacijske posle. 
Delal je po celi Jugoslaviji. Nje-
gova stavbna oprema je kar v 
dveh RTV hišah — Novem Sadu 
in v Ljubljani. Večina starejših 
blokov pri Lenartu in po Dravski 
dolini ima vgrajena njegova ok-
na in vrata. Včasih je imel zapo-
slenih tudi po pet pomočnikov in 
tri vajence, danes je v delavnici 
sam. Sinova, ki sta že odrasla, sta 
zaslužek našla drugje, pa tudi ti-
sti mladi, ki so se pri njem zapo-
slili in izučili, so zapustili mizar-
stvo. Tako kot številne druge 
obrti, tudi lesna obrt danes ne 
daje kdo ve kakšnega zaslužka. 
Les je drag, dajatve družbi veli-
ke, in tako bo eno najstarejših 
mizarstev v lenarški občini letos 

pali končne pogodbe. Posebni 
odbor za izgradnjo PTT omrež-
ja v KS bo te dni obiskal vse 
podpisnike pogodb, da si na 
osnovi določila v pogodbi pri-
skrbijo po tri droge za omrežje, 
tako da bi v juni ju v krajevni 
skupnosti bili v celoti pripra-
vljeni za načrtovano izgradnjo 
omrežja. 

3. Z aktivnostjo pri gradnji 
mrliške veže pr ihajamo do pri-
četka gradbenih del. Te dni 
smo že nabavili nekaj gradbe-
nega materiala, po 20. 2. 88 pa 
bomo v celotni krajevni skup-
nosti pristopili k akciji zbiranja 
lesa za ostrešje. Zato že po tej 
poti prosimo krajane, da pobi-
ralcem lesa kolikor imajo seve-
da svoj gozd, vpišejo vsaj po 
eno smreko za špiravec ali 

Adolf Ferk — »Maja pa grem po 
30 letih mizarskega dela zares v 
pokoj«. Takrat bo imel še več ča-
sa za živali in še za kaj drugega. 

za vselej zaprlo vrata. Adolfu 
Ferku se bo po tolikih letih skrbi 
in dela prilegel počitek. Mirno 
bo lahko sedel na klopci pod ne-
navadno libanonsko cipreso, ki 
sta jo pred dvajsetimi leti zasadi-
la skupaj z očetom. Zabavala ga 
bosta njegova Pluto in Tacek in 
morda ju bo naučil še več vrago-
lij, kot jih že znata. Morda se bo 
lotil popravila kakšnega starejše-
ga kosa pohištva, takšnega, ki ga 
je mizar še naredil z l jubeznijo in 
kančkom umetniške žilice. Pov-
praševanje po takem pohištvu je 
znova veliko, kot da nam je v 
tem hitrem in brezdušnem življe-
nju dovolj pustega in hladnega 
industrijskega pohištva. »Ja, vča-
sih so bili mizarji tudi umetni-
ki,« pravi Adolf Ferk, ko nas ob 
našem odhodu povabi, naj ga še 
kaj obiščemo. 

B. Č F P E 

tram. Po programu bi želeli, da 
bi v mesecu maju bila vežica 
pod streho, do krajevnega 
praznika pa že urejena notra-
njost. 

4. Ker je v kraju precej zani-
manja za napeljavo skupnih te-
levizijskih anten in spremljanje 
satelitskih televizijskih progra-
mov, načrtujemo zadnji teden 
v mesecu februar ju obisk vseh 
gospodinjstev na območju str-
njenega dela naselja Gradišče 
in dela Zg. Senarske za podpis 
pogodbe za izgradnjo kabelske 
televizije. V teh dneh bomo 
prejeli tudi predračunsko vred-
nost teh del in ustrezni sistem 
za montažo do 100 uporabni-
kov. 

Drago Lipič 

PRIZNANJA KULTURNIKOM 
OB SLOVENSKEM KULTURNEM PRAZNIKU 

Na osrednji s lovesnosti o b letošnjem kulturnem praz-
niku v občini Lenart (bila je na Z g . Ščavnic i ) so prejeli pri-
znanja občinske Z K O 
R o m a n Činčec iz Jurovskega dola 
Marjan Farazin iz T V T 
Ludvik Purgaj iz Cerkvenjaka 

SLOVENSKO-
GORIŠKA 
IKEBANA 

Lenarško gostinstvo in 
turizem čakajo boljši ča-
si. Nova kadrovska okre-
pitev prihaja iz Zavoda 
za ohranitev naravne in 
kulturne dediščine. Nove-
mu kadru s a m o ta napo-
tek : N ikar ohranjati , po-
skrbeti bo treba za no-
vo 

»Boga molimo, da ne 
bi bilo snega,« je moledo-
val predsednik občinske-
ga izvršnega sveta. Ne 
vem, kaj naj si mislim. 
Njegove prošnje so bile 
uspešne; potrebno bi ga 
bilo vspodbuditi še za 
kakšno molitev... 

D o m družbenih orga-
nizacij pri Lenartu je po-
sodobljen. Pri vhodu so 
novi napisi , na vratih so 
novi napisi , za vrati 
p a . . . 

Videti je , da se bodo 
polit iki do lgo držali , saj 
so napisi na vratih stabil-
n i ! 

Hrastovško smetišče je 
bojda pravo gojišče pod-
gan. Smetišč je v občini 
veliko. Naj ta gojišča 
ostanejo, samo živali, ki 
se na njih redijo, bi bilo 
treba zamenjati s korist-
nejšimi. 

Centrovod je že postal 
medrepubliška delovna 
organizacija . N a j se bolj 
odprejo še drugi v občini, 
na primer do republik, 
kot so Ščavnica, Cerkve-
njak, Lokavec . . . 

Lovro Koloman 


